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Nicol Papineau Salm (zittend) wordt 

in molen Edens in Winschoten 

toegesproken door molenaar 

en instructeur Jan Kugel

de Zelfzwichter • najaar 2022

Nico Papineau Salm: ‘Iedere 
molen is uniek’
Tekst: Thea Pol
Beeld: Hemmo Poppen

In de rubriek ‘Ander Molennieuws’ besteden we in deze Zelfzwichter ook aandacht aan de 

molentoer die Nico Papineau Salm, voorzitter van de Vereniging De Hollandsche Molen, 

onderneemt als aanloop naar het 100-jarig jubileum van de Vereniging in 2023. Daar 

wordt meer verteld over de aanleiding van deze toer en welke molens Nico in de provincie 

Groningen bezocht. Het leek de redactie een goed idee om hem in het kader van deze 

molentoer te interviewen en hem te vragen naar zijn  

bevindingen tot dusver.
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Een ambitieuze onderneming: 

120 molens bezoeken per 

openbaar vervoer en fiets! Nico 

beaamt dit meteen: ‘Ja, het kost 

meer tijd en organisatie dan ik 

vooraf had ingeschat. Ik houd 

het vol maar de fiets in de trein, 

bijvoorbeeld, is nogal eens een 

probleem. De NS en ook de 

medepassagiers zijn daar door-

gaans niet zo dol op. We hebben 

vooraf natuurlijk de invulling 

van het jubileum besproken en 

behalve een boek en een con-

gres kwam ook een molentoer 

ter sprake. Ik bezoek de molens 

op uitnodiging van molenorga-

nisaties. Uiteindelijk heb ik 120 

reacties ontvangen.’ 

Positief effect
Op 20 juni 2021 begon Nico’s 

toer en inmiddels [op 19 augus-

tus, het moment van het inter-

view] staat de teller op 60. Het 

bezoeken van de molens, naar 

de mensen toegaan, ervaart hij 

als heel positief. ‘Je komt eens 

mensen tegen, die je meestal 

niet op vergaderingen ontmoet.’ 

Het is ook een goed moment 

om zorgen waarmee molen-

organisaties te maken hebben 

te bespreken. ‘Ik zeg meteen 

dat ik geen geld kom brengen, 

maar dat ik wel hun problemen, 

vragen kan doorgeven aan onze 

organisatie in de hoop dat we 

het samen kunnen oplossen. Zo 

is het de laatste jaren bijzonder 

lastig voor molenorganisaties 

om nieuwe bestuursleden te 

krijgen. Neem het penning-

meesterschap: niemand wil dat 

meer doen. En ik kan wijzen op 
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het molenfonds of het jeugdfonds. Die spontane 

gesprekken waardeer ik zeer, ze hebben een posi-

tief effect.’ 

Aanwas
De Vereniging De Hollandsche Molen is een be-

langrijke gesprekspartner voor de Rijksdienst voor 

het Cultureel Erfgoed. Daarnaast is er afstemming 

met het Gilde van Vrijwillige Korenmolenaars, Gild 

Fryske Mounders en het Ambachtelijk Molenaars 

Gilde. Nico: ‘Met hen spreken we regelmatig zoals 

over de opleiding tot vrijwillig molenaar en de 

moge lijkheden tot aanpassing van de opleiding. 

Uit de gesprekken, die ik heb tijdens deze tocht, 

vooral in Thesinge kwam dat naar voren, merk 

ik vaak dat mensen trots zijn op de eigen molen 

en zich daar graag voor willen inzetten. Voor hen 

is de volledige opleiding tot molenaar volgen 

meestal (te)veel gevraagd. Tegelijkertijd ben ik 

niet zo bang voor het stokken van aanwas. Ik heb 

gemerkt dat er meer jonge molenaars komen en 

ook het aantal vrouwelijke molenaars neemt toe. 

Zo bestaan er app-groepen voor jonge molenaars 

waarin ze elkaar informeren over allerlei ontwik-

kelingen binnen de molenwereld.’

Voorzitter
Nico’s voorzitterschap van de Vereniging begon in 

2012. Destijds was hij voorzitter van de krijtmolen 

d’ Admiraal in Amsterdam-Noord, waar ooit ook 

een oudoom van zijn vader molenaar blijkt te zijn 

geweest. Nico: ‘In 2011 won de molen de eerste 

molenprijs van De Hollandsche Molen en met 

het bedrag van € 50.000,- kon een noodzakelijke 

verbouwing worden gerealiseerd. Zodoende had-

den wij regelmatig contact met Leo Endedijk, de 

toenmalige directeur van De Hollandsche Molen.’ 

Zijn intentie is om in 2024, na twaalf jaar voorzit-

terschap, afscheid te nemen. 

Belangstelling genereren
Nico ziet dat, zeker in kleine(re) dorpen, de molen 

vaak fungeert als ontmoetingsplek, omdat voor-

zieningen als middenstand en Dorpshuis dikwijls 

zijn weggevallen. ‘Bij menig molen ontstaan 

tegenwoordig sociale gemeenschappen en de 

betrokkenheid bij de molen is doorgaans groot. 

Door kleine activiteiten te organiseren als een 

tentoonstelling, een plantjesmarkt, deelname aan 

Open Monumentendagen en dergelijke vraag je 

regelmatig aandacht voor je molen. Ook is het 

belangrijk de gemeente te betrekken bij je molen-

organisatie. ’Iedere molen is uniek, heeft een eigen 

geschiedenis’ vindt Nico. Het is hem opgevallen 

dat veel molenorganisaties worstelen met de 

problematiek rond de molenbiotoop en met, het is 

al eerder gememoreerd, het vinden van bestuurs-

leden. Hij raadt aan samenwerking te zoeken 

met steuninstellingen als Erfgoedpartners en Het 

Groninger Landschap, die kunnen adviseren over 

onder meer de molenbiotoop of fondsenwerving.

Na 60 molens te hebben bezocht kan Nico Papi-

neau Salm al tevreden constateren dat de molen 

leeft!
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